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کدام 
جوانگرایی؟
در پرسپولیس بازیکن 31 ساله را رد 
می کنند تا با جذب بازیکن 29 ساله، 
میانگین سنی تیم را پایین بیاورند!

تازه تریــن خریــد پرســپولیس در فصــل 
نقل وانتقالات، تا حد زیــادی غیرمنتظره بود؛ 
حســین ابرقویی نژاد از خیبر خرم آبــاد. او در 
پســت مدافع میانی بازی می کند و جانشین 
گئورگی گولســیانی و فرشــاد فرجی خواهد 
شد که پیش تر می توانســتند در این منطقه از 
زمین به عنوان بازیکن رزرو انجام وظیفه کنند. 
جذب ابرقویی البتــه بازتاب های مثبت زیادی 
نداشــته و به نظر می رســد او کار سختی برای 
جلب نظر منتقدان خواهد داشــت. یک طرف 
بحث کیفیت فنی اوست و اینکه آیا آنقدر ارزنده 
بوده که پرسپولیس بابت استخدامش به خیبر 
پول رضایتنامه بدهد یا نه. در این مورد، حتما 
کارشناســان فنی می توانند نظرات دقیق تری 
ارائه بدهند. عمده سوابق ابرقویی، در لیگ دسته 
اول بوده. او 7200 دقیقه در لیگ آزادگان توپ 
زده، درحالی که آمار بــازی اش در لیگ برتر به 
2600 دقیقه هم نمی رسد. خیبر، تنها تیم لیگ 

برتری ابرقویی بوده است.
مسئله دیگر اما به سن و سال این بازیکن مربوط 
می شود. درحالی که عمده انتقادات از پرسپولیس 
فصل گذشته مربوط به پیری این تیم می شد و 
گئورگی گولسیانی و فرشــاد فرجی با همین 
فلسفه کنار گذاشته شدند، باشگاه حالا ابرقویی 
29 ساله را جذب می کند که طبیعتا خیلی معنای 
جوانگرایی نخواهد داشــت! به طور کلی پنجره 
تابستانی پرســپولیس خیلی بوی جوانگرایی 
نمی دهد. تیوی بیفوما 33 ساله جانشین عیسی 
آل کثیر شــده و مارکو باکیچ 31 ساله هم جای 
مســعود ریگی را گرفته. البته که پرسپولیس 
مجتبی فخریان و محمدحسین صادقی 22ساله 
را هم گرفته، اما آنها حداقل روی کاغذ شانس 
زیادی برای بازی ندارند. محمد عمری 25 ساله، 
بخت بیشــتری برای حضور در میدان دارد، اما 
به طور کلی تحولات این پنجره پرسپولیس، آن 
جوانگرایی مدنظر هواداران و منتقدان را به همراه 
نداشت؛ پنجره ای که در آن قرارداد وحید امیری 

و امید عالیشاه هم تمدید شده است.

نكته بازی

برای بقیه بد است؟
بخشــی از مصاحبه خبرســاز محمدرضا زنوزی در تلویزیون، به 
اظهارنظر او در مورد ریکاردو آلوز مربوط می شد؛ هافبک پرتغالی 
و بســیار مؤثر تراکتور که مدت هاست  ســاز جدایی کوک کرده و 
به نظر می رسد تحت هیچ شرایطی حاضر نیست به کارش در این 
تیم ادامه بدهد. در همین راستا مالک تراکتور بار دیگر اعلام کرد 
او قرارداد دارد و باید برگردد. موضوع زمانی جالب تر شد که زنوزی 
تلویحا سپاهان و اســتقلال را متهم کرد که این بازیکن را تحریک 
کرده اند. خب البته تحریک کردن بازیکنی کــه قرارداد دارد، کار 
درستی نیست. فقط سؤال اینجاست که چنین رفتاری پارسال هم 
غلط بود یا از همین امسال ناگهان آقایان کشف کرده اند که نباید با 
بازیکن حریف وارد مذاکره شد؟ آیا آقای زنوزی می داند در 13  ماه 
گذشته چرا پرونده شکایت پرسپولیس از علیرضا بیرانوند در حال 

بررسی بوده؟!

کل قراردادش 160میلیون بوده!
از زمان حضور ریکاردو ساپینتو در استقلال، این شایعه به شدت سر 
زبان ها افتاد که سعید مهری بار دیگر به جمع آبی پوشان باز خواهد 
گشت، چرا که مرد پرتغالی به شدت به این هافبک میانی علاقه دارد و 
حتی او را با خودش به آپوئل قبرس هم برد. با این حال در شرایط فعلی 
مهری تحت قرارداد پرسپولیس است و بعضی رسانه ها هم می گویند 
سرخپوشــان برای صدور رضایتنامه مهری مبلغ 35 میلیارد تومان 
خواسته اند! خب البته نمی دانیم این شایعات در چه حد صحت دارند، 
اما از یاد نبریم آخرین قرارداد آقا سعید با استقلال فقط 160میلیون 
تومان بود و بعید است باشگاه الان برای دریافت رضایتنامه او، حاضر 
به پرداخت چنین مبالغی شود! جدی جدی ما چه پوست کلفت هایی 

بودیم، چه دروغ هایی که در این فوتبال نشنیدیم...!

مرسی آقای جویباری!
آقا عالی است این نظری جویباری. هر روز می شود یک نکته درجه 
یک در مورد اســتاد نوشــت. الان می گویند ممکن است باشگاه 
استقلال در اثر فشار هواداران، قرارداد عیسی آل کثیر را فسخ کند. 
این البته نخستین باری نیست که چنین اتفاقی رخ می دهد. پیش تر 
مدیران استقلال فابیو کاریله را هم به عنوان سرمربی انتخاب کرده 
بودند که آن هم با اعتراض وسیع هواداران همراه و موضوع منتفی 
شــد؛ هرچند گفته می شود باشگاه به اشــتباه برای مربی برزیلی 
پیش قرارداد فرستاده و حالا باید چند صد هزار دلار غرامت بدهد. 
قبل از همه اینها هم حماسه انتخاب فیروز کریمی به عنوان سرمربی 
استقلال، شب قبل از دربی تهران را داشتیم که به همین شکل با 
اعتراض وسیع هواداران کنسل شد. خلاصه دوستان ابتدا تصمیم 

می گیرند بعد فکر می کنند!

دیدادیدارر با با سارا سارا
لیلی خرسند |  ســارا دیدار را می شود خالق 
2صحنه بــه یادماندنی هفته های گذشــته 
ورزش ایــران معرفی کرد؛ یکــی گلی که به 
اردن زد و صعود تیم ملــی فوتبال زنان ایران 
به جام ملت  های آسیا را قطعی کرد و دیگری 
خوشــحالی اش در آغوش پدر. دیدار بازیکن 
20ساله تیمی اســت که با کمترین آمادگی به 
مسابقات مقدماتی اعزام شد و یکی از بهترین 
نتایج را رقم زد. حالا او امیدوار به روزهای بهتر 
است و رویاهای بزرگی در ســر دارد؛ رویای 

حضور در جام جهانی.

   از دقایــق پایان ســفر به اردن 
)فرودگاه مشهد( گفت وگو را شروع کنیم، از 

خوشحالی ا ت در آغوش پدر.
این مسابقات برای پدرم خیلی مهم بود و برایم خیلی 
دعا کرده بود. به هر حال شــرایط کشــور، شرایط 
جنگی بود و ما با استرس و نگرانی های زیادی به این 
رقابت ها رفته بودیم، اما هم صعــود کردیم و هم در 
بازی حساس با اردن من توانستم گل بزنم. همه  اینها 
خوشــحالی ام را دوچندان کرد و این خوشحالی را با 

پدرم سهیم شدم.

   پدر فوتبالی هستند؟
فوتبالی است اما شغلش چیز دیگری است.

   همه بازی های شما را هم که دیده.
همه را به جــز بازی آخر. برای بــازی با اردن خیلی 
استرس داشت و بازی را ندید. گفته بود که نتیجه  را 

بهش اطلاع بدهند.

   رابطه با پدر خیلی خاص است؟
بله. خیلی با هم صمیمی هستیم و در کل هر چه دارم 

از خانواده دارم.

   با او فوتبال هم بازی می کنی؟
با پدر نه، ولی با برادرم خیلــی فوتبال بازی کرده ام. 
برادرم یک سال از من بزرگ تر است، از وقتی که یادم 
می آید در کوچه یا هر جایی که می شده، با هم فوتبال 

بازی کرده ایم.

   برادرت هم فوتبال را ادامه داد؟
نه از یک سنی به بعد دیگر فوتبال را کنار گذاشت و 
سراغ درس رفت. الان هم شاغل است، گاهی وقت  ها 
موقعیتش پیش بیاید، با هم بازی می کنیم و کل  کل 

داریم.

   کل کل سر تیم باشگاهی؟ 
من، پــدرم و برادرم اســتقلالی  هســتیم، خواهرم 
پرسپولیسی است و مادرم هم ترجیح می دهد خنثی 
باشد و می گوید فقط طرفدار تیم ملی است. برادرم 
بعضی وقت ها از بازی های مــن ایراد می گیرد، مثلا 
می گویــد در آن صحنه نبایــد آن کار را می کردی، 
باید شوت می زدی یا اینکه از بازی ام تعریف می کند 
و می گوید در آن موقعیت کار درستی کردی و... کلا 

با هم خیلی صحبت می   کنیم و راهنمایی ام می کند.

   فوتبالیست شدن برای یک دختر 
در مشهد سخت نبود؟

در اصل نیشابوری هستم و تا چند سال پیش در این 
شهر زندگی می کردیم. در همه آن سال ها که ما در 
نیشابور بودیم، برای تمرین به مشهد می رفتم، ولی 
زمین چمن نداشــتیم و باید به زور می گرفتیم. یک 
مدت یک زمین به تیم ما داده بودند  و فقط ســاعت 
7صبح روز جمعه می توانستیم آنجا تمرین کنیم. من 
ساعت 5صبح از نیشــابور راه می افتادم تا بتوانم سر 
وقت سر تمرین باشــم. خیلی وقت  ها تنها می رفتم، 
بعضی وقت ها با دوستان، بعضی روزها هم اگر پدرم 

می توانست من را به مشهد می رساند.

   نمی ترسیدی تنهایی آن مسیر را 
آن هم آن وقت صبح بروی؟

الان که بهش فکر می کنم می ترسم ولی آن موقع 
نه، تنها خواسته ام این بود که ســرتمرین باشم و 
فوتبال بازی کنم. خانواده هم که علاقه و استعداد 
من را می دیدند، چیزی نمی گفتند. هر مسابقه ای 
که می رفتم یــا بهترین بازیکن می شــدم یا خانم 
گل، به خاطــر همین بــود که خانــواده حمایتم 

می کرد.

   وضعیت فوتبال نیشابور بهتر 
نشد که بخواهی آنجا تمرین کنی؟ 

الان خیلی خوب شده و حتی از مشهد هم 
بهتر است. زمین چمن و آکادمی فوتبال 

برای زنان دارد.

   خــودت از کجا و 
چطور به تیم ملی 

رسیدی؟
من هم لیگ یک بازی 

کــرده   ام و هم لیــگ برتر. 
یک مدت بازیکن ســایپای 

مشهد بودم. بعد که خانم 
مرضیــه جعفری من و 

بازی هایــم را دید، 
گفت که به بم بروم. 

5سال اســت که آنجا 
هستم. در این مدت هم به 

تیم ملی دعوت شدم.

   تیم ملی با مرضیه جعفری 
چقدر متفاوت از دوره های قبل بود؟

تیم از نظر فنــی خیلی فــرق کرده و 
بهتر شــده. نکته اصلی این است که 

تیم جوان تر شــده. تفکر کلی خانم جعفری این 
اســت که جوانان را در تیم هایش داشته باشد. با 
همین تفکر هم بود که 5ســال پیش من را به تیم 
باشــگاهی اش برد، زمانی که 15سالم بود. در کل 
بهترین تیم ها، تیم   هایی هســتند کــه جوانان را 
کنار نفرات باتجربه دارند. بــا بودن این بازیکنان 
در کنار هم بود که تیم توانســت به جام ملت های 

آسیا صعود کند.

   در مقدماتی آســیا گروه راحتی 
داشتید. اما یک دفعه در بازی با لبنان همه  چیز 

به هم ریخت.
نمی شود گفت که گروهمان راحت بود. همه تیم ها 
آمده بودند که سهمیه بگیرند، به خصوص لبنان و 
اردن. در مورد بازی با لبنــان باید بگویم باخت در 
آن بازی بود که باعث شد ما انگیزه بگیریم و صعود 
کنیم. اگر ما لبنان را می بردیم مغرور می شدیم و 
بازی با اردن را خیلی جدی نمی  گرفتیم. در بازی 
با لبنان هم خیلی بد نبودیم. 8موقعیت صددرصد 
گل داشتیم اما نشــد. تیم زود 
گل خــورد، به هــم ریختیم و 

نتوانستیم به بازی برگردیم.

   در فاصلــه بــازی 
با لبنــان تا بــازی با اردن 
چه اتفاقــی افتاد که تیم 
توانست خودش را جمع 
و جور کند؟ به هر حال در 
بازی با اردن مقابل تیم میزبان 
و تماشــاگرانش بازی کردید و 

شکست دادن این تیم سخت تر بود.
ما از باخت به لبنــان ناراحت بودیم ولــی باید آن 
بازی را فراموش می کردیم و در بازی بعدی جبران 
می کردیم. حرف همه ما این بود که باید آن بازی را 
ببریم. ما فقط روی بازی تمرکز کردیم. خوشحالی 
ما از همین بــود که اردن را در زمیــن خودش، در 

حســاس ترین بازی و مقابل تماشاگرانش شکست 
دادیم. آن برد برایمان خیلی دلچسب و صعود خیلی 

شیرین شد.

   فکر می کردی مهم ترین گل بازی 
این تورنمنت به اسم شما ثبت شود؟

من قبل از بازی تصویرسازی این گل را کرده بودم. 
گل زدن در آن بازی خیلی مهم بود و خدا را شــکر 

زحمات بچه ها به گل تبدیل شد.

   در همه بازی های مقدماتی و موقع 
پخش سرود ملی ســام نظامی دادید. این 

تصمیم جمعی بود؟
با پیشــنهاد کاپیتان تیــم ایــن کار را کردیم. ما 
می خواستیم از کسانی که در جنگ و در همه روزهای 
سال برای امنیت کشور و مردم زحمت کشیده اند و 
می کشند، تشکر کنیم. با آن ســلام و با صعود تیم، 
امیدوارم توانسته باشیم بخشــی از زحمات آنها را 

جبران کنیم.

   تیم در شرایط خاص جنگی برای 
مسابقات آماده شــد. روزهای جنگ به تیم 

ضربه نزد؟
اردوهای ما یک وقفه 20روزه داشت که این خیلی بد 
بود. اردوهای ما داشت خیلی خوب پیش می رفت اما 
یکباره آن اتفاق افتاد و همه  چیز به هم ریخت. اردوی 
آخر ما به اعزام وصل بود و همه تلاش تیم این بود که 

به شرایط ایده آل برگردیم.

   روزهای آخــر اردوی تیم، هنوز 
شرایط عادی نشده بود، نمی ترسیدید اتفاقی 

بیفتد؟ 
طبیعی بود که نگران خودمــان و خانواده هایمان 
باشیم. اما بیشتر ســعی کردیم تمرکزمان را روی 
تمریــن و اردو بگذاریــم و به چیــز دیگری فکر 

نکنیم.

   جام ملت های آسیا به راحتی مرحله مقدماتی نیست و قدرت های آسیا حریفان 
ایران هستند. می شود آنجا هم موفق بود؟

بله تیم هایی مثل استرالیا، ژاپن، چین و کره  حریفان ما هستند اما می شود با برنامه ریزی خوب یک عملکرد 
متفاوت نشان داد.

   برنامه ریزی در چه حد؟
اینکه امکانات فراهم باشد، مثل همان امکاناتی که مردان دارند. اگر تبعیضی نباشد، ما حتی می توانیم 

سهمیه جام جهانی هم بگیریم.

   گرفتن سهمیه جهانی که فعا می تواند در حد رویا باشد.
ما اگر بخواهیم می توانیم. هیچ چیز دور از دسترس نیست.

تبعیض نباشد به جام جهانی هم می رویم 

اهداف ممنوعه
 تاش ناکام سرخابی ها برای جذب ستاره هایی که

 از اول هم معلوم بود به ایران برنمی گردند

رفته رفته فصل نقل وانتقالات وارد فاز پایانی خود می شــود و تیم ها تکمیل می شــوند. طبیعتا 
سرخابی ها هم از این قاعده مستثنی نیستند و به تدریج کادر بازیکنان خود را کامل می کنند؛ البته 
که پرسپولیس به شکل محسوسی از استقلال جلوتر است و آبی ها تأخیر عجیب و غیرموجهی 
داشته اند. با این حال نکته جالب در مورد هر دو تیم این است که از ابتدا به اهدافی حمله کردند که 
جذب آنها خیلی دور از ذهن به نظر می رسید. حتی گمان می رود مطرح شدن نام این بازیکنان 
برای مذاکره، ترفند مدیران دو باشگاه برای خریدن زمان و فرار از زیر بار فشار هواداران بوده باشد.

علی قلی زاده |   این داســتان کم کم دارد به حکایت کشــدار هر تابستان تبدیل می شود. 
پرسپولیس مدت هاست برای جذب قلی زاده تلاش می کند و به ویژه پس از آشکار شدن تمایلات 
سرخ رنگ این بازیکن، تلاش باشگاه برای استخدام او افزایش پیدا کرده است. با وجود این مانع 
بزرگی سر راه پرســپولیس وجود دارد و آن هم قرارداد قلی زاده با لخ پوزنان است. آن باشگاه 
اتفاقا وینگر ایرانی را با قیمت بالا خریده و بعــد از یک دوره رخوت و مصدومیت، قلی زاده تازه 
آنجا روی دور افتاده است. بنابراین امســال هم از ابتدا روشن بود که پرسپولیس نمی تواند این 
بازیکن را بگیرد، مگر با پرداخت ارقام چشمگیر دو، سه میلیون دلاری که حتی با ریخت وپاش های 
فعلی باشگاه های ایرانی هم برایشان مقدور نیست. در نتیجه شاید حق داشته باشیم فکر کنیم پخش 
اخبار مربوط به تلاش برای گرفتن قلی زاده، عمدتا با فلسفه زمان خریدن برای رضا درویش صورت گرفته؛ 

مدیرعامل پرسپولیس که در پایان فصل گذشته به خاطر نتایج ضعیف این تیم به شدت تحت فشار بود.

احمد نوراللهی |   نه به اندازه قلی زاده، اما واقعا گرفتن نوراللهی هم از ابتدا تقریبا غیرممکن به نظر 
می رسید. اینکه او بازیکن آزاد بود، امیدواری هایی ایجاد کرد، اما همه می دانستند عملکرد موفقیت آمیز 
احمد در لیگ امارات، باعث سرازیر شدن پیشنهادهای جذاب به سمت او خواهد شد. همین اتفاق هم رخ 
داد و حالا نوراللهی پس از بازی در شباب الاهلی و الوحده، به عضویت الاتحاد کلبا در آمده است. احمد تا 
2فصل آینده در جمع زردپوشان باقی خواهد ماند و آنگاه شاید نوراللهی 34 ساله، هدف در دسترس تری 

برای پرسپولیس باشد!

مهدی قائدی |   طی 7ماه گذشته، مدیران اســتقلال به ندرت جملات قابل دفاع و منطقی به زبان 
آورده اند که یکی از آنها با این مضمون از زبان علی تاجرنیا، رئیس هیأت مدیره باشگاه خارج شده است: 
»طبیعی است که هر کسی مربی استقلال شــود، قائدی را می خواهد.« و به همان نسبت طبیعی هم 
هســت که مدیران باشــگاه نتوانند این بازیکن را جذب کنند! از ابتدای این پنجره روشن بود که قائدی 
گزینه غیرممکن آبی هاست. او همه فاکتورهای یک انتقال محال را داشت؛ تحت قرارداد طولانی مدت با 
شباب الاهلی بود، فصل گذشته عملکرد بسیار خوبی داشت و در نهایت باشگاه های مختلف اماراتی هم دنبالش 
بودند. آخرش هم این شد که الاهلی او را به النصر واگذار کرد تا فقط هواداران استقلال چند هفته ای سر کار باشند.

 محمد محبی |   او هم شرایطی مشابه قائدی داشت. ستاره پیشین استقلال، فصل موفقی را در فوتبال روسیه و پیراهن 
تیم روستوف پشت سر گذاشته بود. عملکرد فنی او در این سال ها بهتر و پخته تر شده و در تیم ملی هم جایگاه در خور 
توجهی به دست آورده است. بنابراین جذب و بازگرداندن این بازیکن به ایران نمی توانست ماموریت آسانی باشد. ریکاردو 
ساپینتو در دوره اول حضورش روی نیمکت استقلال تجربه موفق همکاری با قائدی و محبی را داشت و اصلا بخش مهمی 

از اعتبار فوتبال هجومی او به حضور همین دو ستاره برمی گشت، اما آنها در این دوره هرگز در دسترس نبودند.

دیگران  
شاید بتوان نفرات دیگری را هم 

به این فهرست اضافه کرد. به عنوان مثال 

پرسپولیس عزم جدی برای جذب شهریار مغانلو 

داشت، اما این مهاجم تحت قرارداد الاتحاد کلبا بود و 

باید رقم هنگفتی صرف رضایتنامه اش می شد. استقلال 

هم هفته ها پروژه جذب علی کریمی، هافبک پیشین 

خودش را دنبال می کــرد که آن هم گویــا به نتیجه 

نرسیده است. تازه ترین هدف برون مرزی استقلال 

اما گرفتن سعید ســحرخیزان از اورنبورگ 

روســیه اســت که معلوم نیســت 

نتیجه خواهد داد یا نه.

سارا دیدار، زننده گل صعود زنان ایران به جام ملت ها از شرایط این روزهای تیم ملی و آینده پیش رو می گوید


